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ÉVKÖZI 22. VASÁRNAP                             B év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: Mtörv 4,1-2.6-8 – Jak 1,17-18.21b-22.27 – Mk 7,1-8.14-15.21-23 

Az igazi tisztaság         
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Mennyire fejezi ki vasárnapi ünneplésünket ez az ének: Könyörülj 
népeden Urunk! Rászorulunk Isten könyörületére? Igen! De talán sokkal jobb lenne, ha többet 
gondolnánk arra, hogy Isten szeretete soha sem fogy el! Hiszen Isten könyörülete szeretetének 

hatalmas gazdagságából, bővelkedéséből él! 
 

Isten a szeretetével magához köti az életünket! 

Jó odarendelni életünket Ahhoz, Aki igazán szeret bennünket! 

Erről szól a szeretet, amit kifejezünk egymás iránt! 

 

Keresztelő 
A mai szentmisén sajátos életprogramról hallunk, idehozták az én nagyon aranyos Zitám 
kislányát, akit ma megkeresztelünk, odarendeljük életét az Istenhez! Akár azt is mondhatnám: 
odakötözzük az életét Istenhez, aki őt szereti! Édesanyjának, édesapjának az lesz a feladata, 
ahogy ez a kicsi gyermek növekszik, úgy tudatosítsák benne, hogy Istenhez tartozik, ez az a 
bőség, amiből élhet! Micsoda szerencséje van ebben a zűr-zavaros világban, – ebben a 

zavaros Európában - hogy Istenhez tartozhat, akinek a szeretetéből felnőhet! 
 

Mit kértek Isten Egyházától gyermeket számára? 

A keresztséget! 

 

Mi, akik itt vagyunk, talán mindannyian megkeresztelt emberek vagyunk. Most ez a közösség 
gyarapodik, új tagja lesz ez a kicsi gyermek, akit nagyon vártunk, akinek nagyon örülünk! 
Milyen szerencséje van, hogy éppen ebbe az országba született, amely országban a családok 
tekintélye nőttön-nő és a megszületett gyermekek ajándékként jelennek meg a nemzet ölén! 
Ebben az örömben bizakodva tekintsünk előre! Tartsunk önvizsgálatot és bűnbánatot! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
Minden vasárnap azért vagyunk itt, mert Jézusra szeretnénk figyelni, az ő tanítására, az ő 
személyére, példájára! Jézus segítségével rendet szeretnénk teremteni magunkban! Az 
embernek lehetnek akár olyan nagyzásai, hogy másokban akar rendet teremteni.  

 

Azt hisszük, hogy rendet tudunk teremteni a világban, 
miközben magunkban rendetlenség van! 

Mintha megfeledkeznénk arról, 
hogy az embernek egyetlen lehetősége van: 

 hogy magában rendet teremtsen! 

 

Ennek valamiképpen hatása van a világban az emberekre, 
a közhangulatra, a társadalom fölépítésére, egyebekre! 
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A törvény 
Ma – mint minden vasárnap - egy-egy nagyon lényeges kérdést veszünk elő, nem önkényesen. 
Az Egyház kijelöli a szentírási üzeneteket, hogy azt állítsák az emberek elé, arról szóljon a 
tanítás! Ma a törvényről van szó.  
 

Isten a törvénnyel  
magához akarja kötni az embert! 

 

Ez a kijelentés rosszul érinti a fülünket. Ma a törvény, vagy a tekintély válságban van, 
beszélnek is erről. A törvénnyel mindig baja van mindegyikünknek, hiszen a törvény 
valahova rendeli az embert. Más az isteni törvény és más az emberi törvény. Sőt, szeretném 
majd mondani, hogy emberi törvények nincsenek, bár vannak, amiket így nevezünk. 
 

Az isteni törvény 
Az isteni törvényekről van szó, amelyeket Isten a szívünkbe ír! Az emberi törvényeket papírra 
írják, valójában nem is törvények, hanem szerződések. Amikor ezekkel a papírra írott 
kérdésekkel találkozunk akármilyen szerződésben, akkor a végén mindig ott van, hogy egyéb 
dolgokban a bíróságra kell menni, majd ott igazságot szolgáltatnak. 

 

A törvények  
elsősorban isteni törvények, 
amelyeket Isten a szívünkbe ír! 

 

Isten nagy kockázatot vállal:  
amire hivatkozik, az a szívünkbe van írva,  
a mi emberi szívünkbe, amely gyarló, esendő, állhatatlan! 
Milyen izgalmas az Isten vállalása! 

A szívünkből származik minden jó és minden rossz!   
Isten abban reménykedik, hogy megértjük,  
miért olyan fontosak ezek a törvények!  

 

Az isteni törvények azt a kérdést állítják a középpontba, amire az ember termett! Mire termett 
az ember? Odaadásra, teljes valójának az odaadására hivatott az ember! Szeretetre, 
elfogadásra! A másik ember elfogadására, annak minden kockázatával, minden adottságával!  
 

Az isteni törvények  
a létnek törvényei! 
A szívünkbe vannak írva!  
Ezek a törvények azt mondja, arra kötelez,  

hogy az ember önmagával tartozik a másiknak! 
Egymásnak önmagunkkal tartozunk! 

 

Isten válasza Mózesnek: Aki Van értetek 
Hallottuk: Isten a zsidókkal szövetséget kötött, szívükbe írta a törvényt, ami azt jelenti, hogy 
„hozzám tartoztok!” Ha őszinték vagyunk, akkor rádöbbenünk arra, hogy ez az élet törvénye! 
Gondoljunk arra: Ki az Isten, aki odarendeli magához ezt a maroknyi népet? Mózes kérdezi 
Istent: Ki vagy Te? Mit mondjak: Ki küldött? Mi a válasz? Aki Van!  
 

A zsidó nem mondta ki Isten nevét, különböző módon szólítgatta Istent. Aki Van, ez a 
héberben kiegészül, a zsidó ember, aki Isten gondolatiságában él, ebből kihallotta: 
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Aki Van érted! Aki Van értetek! 

Ahhoz tartozni, Aki értem Van! 

Van az embernek ennél nagyobb lehetősége? 

Odatartozni valakihez, aki értem Van! 

 

A zsidóság feladata 
Miért volt ez fontos? A zsidóság kapott egy feladatot az Istentől, hogy őrizze meg az 
egyistenhitet abban a világban, amely a több isten uralmával volt terhelt. Nem volt egyszerű 
kitartani ennek a picike népnek e mellet az Isten mellett! Körülvették hatalmas birodalmak, 
hatalmas kultúrák. Mekkora csábítás lehetett a zsidóságnak ez a környezet, Egyiptom, 
Asszíria, Babilon, Róma, Athén. Ilyen birodalmak középpontjában van ez a pici nép, hogy 
őrizze meg az egyistenhitet! 
 

A zsidóság erre csak akkor volt képes,  
ha valóban értékelni tudta, hogy ő az Istenhez tartozik,  

Istentől ilyen nagy feladata van! 

 

Európában sem lenne akkora nagy a gond, amekkora van, 
ha a keresztények tudatosították volna, 

mit jelent az, hogy ők Istenhez tartozhatnak! 

 

Első Szent Királyunk  
Most ünnepeltük, aki ezt az igazságot, értéket ismerte föl: mekkora lehetőség, hogy ahhoz az 
Istenhez tartozhatunk, aki értünk van! Ezzel igazolja a mi létünket, a mi küldetésünket! 
Csakhogy az a baj és Jézusnak is – a mai evangélium szerint – az volt a gondja a zsidókkal, 
hogy az ember kezében minden dolog deformálódik - világhatalomra törtek. 
 

A zsidók a kiválasztottak 
Ez a kicsi nép, amíg tudatában volt küldetésének, nem volt különösebb baj, legfeljebb nehéz 
volt az élete. Küldetésszerűen élni soha sem könnyű! Elkötelezetten tartozni valakihez, soha 
sem könnyű! Csakhogy ennek a népnek a gondolkodásában valami történt. Ha elővesszük az 
ószövetségi Szentírást, ilyeneket olvashatunk: ez a nagy nép! Tudatában voltak annak, hogy 

ők milyen nagyok, mert az Isten szövetségesei: „Olyan törvényeink vannak, másoknak 
nincsenek ilyen nagyszerű törvényeik, mint nekünk!”  
 

A zsidók veszte innen indul, 
világhatalomra törtek, mert ők a kiválasztottak, 

ők ilyen törvények birtokában vannak! 

 

Jézus helyzete 
Az a millió előírás, amiket a farizeusok, írástudók tettek a népnek, például a kézmosogatások, 
stb. Az egyszerű nép életével nem foglalkoztak a farizeusok, a Föld népéről azt sem tudták, 
hogyan élnek. Másról van szó. A jézusi tekintély, az ő tanítványai ehhez a tekintélyes körhöz 
tartoztak és ők semmibe veszik ezeket az előírásokat. Jézus egyértelművé teszi nekik: nem 
ezek az előírások a fontosak, ezek emberi előírások. Hogy lehet az Isten törvényeihez mérni 
ezeket az emberi előírásokat?  
 

Ez a nép ajkával tisztel, de a szíve távol van! 

A szívünkben van-e az igazság fölismerése? 

A szívünk diktálja-e a jót? 
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Jézus világossá és egyértelművé teszi, hogy az igazi összetartozás, a létben való összetartozás, 
valamiképpen a szeretet igazsága! Ez valamiképpen a szívek cseréje! Jézus azt ígéri, ha 
igazán Istenhez tartozunk, akkor új szívet kapunk!  
 

Isten átmelengeti kezében a mi kőkemény szívünket, 
értővé, jóvá teszi, hogy valóban egymásért tudjunk élni! 

 

Isten az Atya 
Azt gondolom, hogy értjük az üzenet lényegét! Értjük azt, hogy Jézus ebben az esetben 
leleplezi a farizeusok hamis istenképét. Ezek az előírások arról szóltak, hogy majd jön az 
Isten, a bíró és megkapjátok a magatokét! A vezetők ezzel a hamis istenképpel ijesztgették az 
egyszerű, nyomorult népet. Ilyen hamis istenképet lebegtettek fölöttük. Jézus mondja: Az 
igazi Isten Atya, a tékozló fiú Atyja, aki hazavárja a legmesszebbre tévedteket is. A Jó 
Pásztor, aki az elveszettet csak keresni tudja! Soha nincs nyugta az elveszettek miatt! Isten 

valóban Atya, közelében szeretné tudni az embereket, mert értük van! Az Atya értük van!  
 

Jézus egyértelműen megmondja az igazi vallásosság lényegét: 
Az Én eledelem Atyám akaratának a teljesítése! 

 

Erről van szó! Isten akarata előbbre való-e nekünk, mint a magunk okoskodó, tudálékos, önző 
akaratunk? Mi, akik mindent tudunk, igen sokszor az Istennél is mindent jobban tudunk… 
Eljutunk-e lélekben odáig, hogy a rosszat nem viszonozzuk rosszal? El tudunk-e jutni odáig, 
hogy jót teszünk egymásnak és egymásért? Erre az új szívre van szükségünk!  
 

Az ilyen gondolkodású ember szívében van az Isten törvénye! 

 

Erre mondja Szent Ágoston, aki eljut idáig, az szabad! Jézus erre a szabadságra hív 
bennünket! Jézus arra hív, hogy onnan felülről, a Lélek által újjászülessünk! A Lélek az, ami 
éltet, nem a test!  
 

Most ezt a kicsi gyereket megkereszteljük  
A Lélek által újjászületettek közösségébe hívjuk ezt a kicsi gyereket és Istenhez kötözzük az 
életét. Szerencséje van, mert ez az Isten érte van! Ha jó szülei vannak, akkor ez a kicsi gyerek 

majd megtudja, hogy az Isten akarata a legfontosabb! Akkor ez a kicsi gyerek megtudja, hogy 

ennek a világnak problémái csak úgy oldódnak meg és ő is csak abban az esetben lehet 
boldog, ha a rosszat nem rosszal viszonozza!  

 

Ha megtanul Lélek szerint élni! 

 

KERESZTELŐ 

 

Imaszándék a mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Most az Úr imádságát imádkozzuk. Kérjük azt a kegyelmet, hogy az Isten lelki népéhez 
tartozhassunk! Azoknak a közösségét alkossuk, akik a jó szívükre hivatkozva teszik a jót! 
 


